
ŞTEFANIA CENEAN: 
@costum pentru "cine are nevoie de teatru?" c 

•�"ofu l nostru este că trebuie abolite niste prejudecăţi •• 
o După clfe ştiu, v-aţi fnceput cariera artistică la Teatrul 

Naţional din Craiova. Ce anume v-a determinat să rămfneţi 
pfnă azi la Craiova? 

• Vreau si vi corectez: eu am debutat la Teatrul "Bubtndra" 
din Bucuresti cu un spectacol foarte, foarte frumos - lntr-un 
parc ... pe o 'bancă ... A fost un spectacol care a luat diverse 
premii, dar care pe mine m-a ficut si mi sperii puţin de 
suc:ceaul siu. Pot apune ci am fost foarte fericiti cind a 
trebuit si plec la Craiova. Asta pentru ci nu mi simteam 
inci formati si "inving" Capitala. Doar dupi mum ani de 
lucru la Craiova, cînd a î� si mi atipineaaci un gind, 
banal poate, acela de a mi 1ntoarce la Bucuresti, unde imi 
este de altfel 'l domiciliul, am revenit in � colaborînd 
la realizarea apectacolelor Păguboşii al Un regat pentru un 
asasin de la Teatrul Nottara. Am mal primit fi o ofertA care 
m-a onorat: cea a lui Andrei Serban de a realiza costumele 
spectacolului Cine are nevoie de teatru?. Dar cu excepţia 
invitatiei clare a lui Andrei Serban de a colabora, eventual 
si in viitor, totul a-a limitat la' aceste apectacole al mi-am dat 
sepma ci acel lucru pe care îl credeam firesc dupi 
Revolutie, si anume ci toate teatrele vor incerca si adopte 
o alti Sc:ara de valori, nu a-a intimplat, Iar usile sint inci 
închise. Am considerat ci e bine si fac un efort al si-mi vid 
in continuare de carleri la Craiova unde am o aceni ex
traordinari si niste atellere foarte bune. Cred ci nu am 
greţSit riminfnd în continuare acolo ... 

o Aţi afirmat că după debut nu eraţi fncă formată să "fnvingeţi" 
Capitala. Asta fmi aminteşte de o Întreagă serie de "plingeri" 

ale colegilor dumneavoastră de breaslă la adrasa sistemului 
de invăţămfnt scenografic din România şi de un serial al dlui 
Dan Jitianu publicat cu ani in urmă in ravista TEATRUL in care 
propunea ca scenografia să se studieze la Academia de 
Teatru ... 

• E o propunere extrem de obiectivi. Atunci cind am studiat 
scenografia, noi am fost foarte izolaţi de colegll rt0f1ri de la 
IATC, practic nu l-am cunoscut. Mal mult decit atit, 
scenografia 1fl recuno��fte Izolarea fi printre artele plastice 
din cadrul Academiei de Arte Frumoase, ba chiar al în rindul 
artelor decorative de la Uniunea Artistilor PlastiCi. Cred ci 
studiul alituri de studenţii-regizori ar conta foarte mult in 
formarea unul scenograf, dar nu sint convinsi ci 
scenografia ar trebui complet desprinsă de Academia de 
Arte Frumoase, de Artele Decorative. Probabil ci Ideal ar fi 
si se gitleasci o forrni coerenti de colaborare cu Academia 
de Teatru, poate sub forma unor cursuri comune. Studentii 
de la regie, cind 1fl dau examenele, if1 aleg drept colaboratOri 
colegi de la scenografia. Daci el a-ar cunoBfte din primul an 
de studiu poate ci a-ar stabili un dialog flrasc, ar putea 
fiecare in parte si constate ce tip de comunicare poate exista 
între el, daci pot comunica ori nu ... 

o Pentru că am ajuns la spinoasa problemă a comunicării 
dintre regizor şi scenograf, aş vrea să-mi spuneţi citeva 
cuvinte despre colaborarea dumneavoastră cu Silviu 
Purcărete alături de care aţi lucrat la realizarea spectacolului 
Tltus Andronlcus de la Naţionalul craiovean ... 

• Succuele mele scenogrdce se leagi  tntr-adevir fi de 
colaborarea cu Silviu Purcir .... Cred ci am gialt o forrni 
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de colaborare aproape Ideali. Am lucratîmpreunl la Craiova 
Piticul din grădina de vară si apoi ntus Andronicus. Sint con
vinsi că vom colabora si în continuare, desi, în ciuda acestei 
stiri de comunicare, nu e deloc U\IOf al lUcrezi alAturi de el 
datorită extraordlnarei sale personalltlţl. Dar tot eu am 
lucrat la Craiova fi scenografia spectacolului Unchiul Vania 
regizat de Mircea Cornlsteanu si pot si spun că modul 
nostru de comunicare a fost extraordinar. De fapt Unchiul 
Vania este spectacolul care mi-a deschis căile cun08fterll fi 
recunoasterii bucurestene ... 

o Dar ' de starea de noncomunicare v-aţi izbit in cazul unui 
regizor sau altul ? 

• M-am Izbit anul trecut, pot si spun că am avut chiar douA 
"lzbiturl" care s-au succedat cu o vltezi ce m-a derutat. Nu 
înţelegeam ce se întîmpll fi mi intrebam dacă nu cumva eu 
sînt de vină. M-am Izbit de noncomunlcare cu o regizoare din 
Anglia, Fanya Williams, care a Insistat si lucrAm împreuni 
si,teoretlc, am avut chiar senzatia că putem comunica. Dar 
cînd am trecut la practică lucrurile s-au dovedit a ft chiar pe 
dos si mi-am dat seama si de ce. Ea lucrase spectacole de 
studio, de cameră, af8 cuin lucrează toane mulţi regizlorl din 
Anglia, iar eu lucrasem pe o scenă mare, cum este cea de la 
Craiova. Scena mi se oferea deci generos, în timp ce Fanya 
Williams refuza spaţiul. Apoi am avut un accident de non
comunicare cu domnul Ioan Ieremia ..• 

o "Accidentul" provenea din dorinţa regizorului de a se impune 
ca unic autor al spectacolului ori dintr-o simplă divergenţă 
de opinii?-

• A fost vorba de o divergenţă de opinii fi de o simpli ... stare 
de noncomunicare ..... 

o Ştiu că la Craiova aţi lucrat cu un "luminist" de excepţie, dl. 
Vadim Levinski. Ce părere aveţi despre această profesie cu 
un statut incert in teatrele noastre? 

• Într-adevăr, succesele mele s-au datorat si acestui artist 
care este dl. Vadim Levinski, cu care am colaborat de fiecare 
dată cu mare plăcere. De fapt dl. Levlnskl este un adevărat 
designer de lumini, în sensul în care această profesie se 
practică în străinătate, după cîte am putut si constat în 
Anglia în cadrul bursei LIFT de care am beneficiat ... 

o Dacă tot aţi adus reproşuri şcolii româneşti de scenografia, 
am putea spune că aceea de designeri de lumini e superbă, 
dar lipseşte cu desăvîrşire . . .  

• Apropo de scoala românească de scenografia, pot să adaug 
că îi lipsesC personalităţile care să formeze la rîndul lor 
anisti. Imi amintesc de prea puţine nume care si fi contribuit 
la nasterea unor scenografi. Unul dintre ele �e Dan Jltianu, 
ale carui efonuri au fost din păcate izolate. Imi amintesc fi 
azi cum panicipam, dusi de dl. Jitianu, la repetiţiile în care 
se "creau" luminile. Noî vorbim despre lumini acum, dar din 
scoala de scenografie au lipsit fi cursurile de regie. Am 
urmat cîteva ore cu Letiţia Popa, care după aceea a plecat 
din tară, si am continuat prin a primi un lung fir de note fictive 
pentru câ acest curs a încetat să existe. 

o Ştiu că aţi colaborat cu un regizor foarte puţin cunoscut, 
Gheorghe Marinescu-Goange, la realizarea unui spectacol 
cu Zoo story de Edward Albee montat fa Teatrul de Stat din 
Sibiu Într-un spşţiu neconvenţional - Într-unul dintre saloanele 
restaurantului Impăratul romanilor. De unde ideea acestui 
spectacol? 

• Vreau să vă spun că mai lucrasem cu Goange la Sibiu la 
realizarea unui spectacol care a fost o reufită regizorală: Nu 
ne nastem toti la aceeasi vîrstă de Tudor Popescu. De aceea 
am acceptat, după Revoluţie, să lucrăm împreuni Zoo 
stol}', spectacol în legătură cu care era toane greu de spus 
unde începea scenografia fi unde se termina regla, tocmai 
pentru că avusesem o colaborare fru�uoasă fi interesantă. 
Alegerea spaţiului mi-a adus multă bucurie, pentru că a 
contribuit la a da viaţă spectacolului. Altfel, textul mi se părea 
u�r prăfuit fi desuet. Spaţiul de joc 1-a dat, deci, viaţă tocmai 
pentru că spectacolul pornea toane firesc, de la o discuţie 
care se petrecea într-un restaurant autentic. Din păcate însă 
teatrul a avut mari dificultăţi financiare fi nu fi-a mai putut 
permite să închirieze acest spaţiu. 

o Simtiti frecvent nevoia de a evada din limitele impuse de 
cutia italiană a scenei ? 

• La Sibiu am simtit-o. Nu era o schimbare de dragul 
schimbării, simţeam "asta pentru că Sibiul e un oraf care te 
fascinează si te atrage în această "cursă" ... 

o Un oraŞ baroc, spunea Radu Stanca, făcut parcă anume 
pentru a găzdui spectacole . . .  

• Da, intr-adevăr. Existi 
acolo spaţii 
scenografice deja con
stituite, pe care nu 
trebuie decit si le 
innobilezi prin costume 
sau trei-patru elemente 
de recuzită. SI cred că 
mal există în" România 
orase care au 
peneroase spaţii de joc 
1n afara scenei. 

o Printre oamenii de 
teatru din Anglia care 
"au răspuns� 
stagiului Dvs. de la UFT, printr-un stagiu 
efectuat in România, 
se afla şi o tînără, 
Denise Wong, care a 
incercat să monteze 
la Academia · de 
Teatru din Bucureşti 
un spectacol de 
stradă. Credeţi in ieşirea teatrului in stradă ? La pătrunderea 
lui in restaurant e clar că aţi participat! 

• Nu nu!p81 că eu cred în asta, dar e un lucru pe care mi-I 
doresc. In străinătate se joacă cu toane multi '!_aturaleţe 
teatru pe stradă. Am văzut teatru de stradă fi la festivalul 
de la Avignon din 1 990  si la LIFT în 1 991 si am constatat ci 
aceste s�cole sînt rodul unei Initiative panlculare. La 
noi ea e 1ncă în fafă. Încercările sînt timide pentru că alei o 
întreagă mifcare a tineretului a fost înibuflti, Iar studentii 
de astăzi sint toane circumspecţi. E picat, pentru că de la 
ei ar trebui să pornească totui. Şi e trist si-1 vezi firă 
lnitlativă, blazat! chiar. Or, nu actorii de 50 de ani, de la 
"Nottara" să zieem, ar putea face un spectacol de stradă. 
Pot si vă spun că la Avignon spectacolele de stradă erau 
mal. Interesante decît cele realizate de teatrele sub
ventionata de stat si care erau prezentate oficial în cadrul 
festivalului... · 

o Off-ul, deci .. . 
• Da, off-ul ... Numai că oful nostru e că trebuie abolite nl�e 

prejudecăţi .. . 
o V-aţi încumeta să colaboraţi la un astfel de spec!afol? 
• Cu mare plăcere. Mi gîndt!,SC chiar cum si fac pentru a 

avea eu o astfel de iniţiativă. In acela .. timp, îmi dau seama 
că un anist de la noi care are o iniţiativă de acest gen trebuie 
să aibă acces la un minimum de cursuri de management, 
fără de care nu te poţi descurca azi în societatea noastră. 

o Amintindu-mi de faptul că in Tltus Andron!cus aţi folosit 
un ecran de proiecţie pentru imagini video, v-aş Întreba dacă 
sînteţi tentată să lucraţi pentru spectacolele de teatru TV? 

• Teatrul de televiziune mai puţin, a, fi mai curînd tentati să 
fac film ... 

o Ce părere aveţi despre modul in care se face la noi teatru 
de televiziune? 

• Ca să faci o scenografia reusiti măcar pentru teatrul de 
televiziune e nevoie în primul r�nd de un toane bun regizor 
de televiziune. Să mă iene Dumnezeu, dar, din ceea ce se 
vede la noi, s-ar putea spune că acefli regizori lipsesc cu 
desăvîrfire. Şi mai trist e faptul ci se fac efonurl 
înspăimîntătoare de a moderniza spectacolele de teatru TV, 
iar 1ncrîncenările astea, cu orice preţ, Îfl spun ţJI ele cuvintul. 

o Mă simt dator să vă urez drum bun in călătoria pe care o 
veţi face cu spectacolul Trtus Andronicus in Japonia şi, 
Înainte de a vă mulţumi pentru amabilitatea cu care mi-aţi 
acordat acest interviu, mi-aş permite să vă intreb ce vă doriţi 
să vedeţi la Tokyo? 

• Întrebarea asta îmi amintefte de perioada de pîni in 1 989 
cînd simţeam nevoia si trec si eu graniţa, firi a pleca 
definitiv, ."ntru că nu stiu ce ridiclnl mi retlneau si mi mal 
reţin aici. Îmi spuneam că a, vrea si ajung micar pîni in 
Bulgaria. Ăsta era marele meu "deziderat". A.- că acum, 
trezindu-mi tocmai în Japonia, nu cred că pot si vi spun 
ce-mi mal doresc ... 
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